
Fogons del Pirineu
Can Ventura, cuina 

tradicional de tota la 
vida amb tocs moderns  

Ramaderia
La vaca pallaresa ja 
supera els seixanta 

animals

Isidre Domenjó
“El Pirineu ha canviat 
molt, però tampoc ha 

canviat tant” 
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4 Opinió

L’actual emergència climàtica 
està forçant els governs de tot el 
món a actuar amb urgència per 

cercar noves fonts d’energia que no 
depenguin del carboni (o sigui, pe-
troli, gas natural o carbó). Una pos-
sibilitat, a part de les centrals nucle-
ars, són les energies renovables, com 
la solar, la hidroelèctrica, l’eòlica, la 
biomassa  o la geotèrmica, però a la 
llarga això no serà suficient ja que la 
demanda és cada cop més gran.

Una opció és optimitzar o reduir el consum energètic, 
però això no ha passat mai. La Humanitat tendeix cada 
cop a més i això de reduir no està en els nostres patrons 
de comportament. A llarg termini la solució és l’energia 
de fusió. És relativament neta, segura i tenim combustible 
pràcticament inesgotable. El combustible es pot extreure 
de l’aigua, per la qual cosa, tothom hi pot accedir i no pro-
dueix gasos que afectin l’escalfament de la Terra. Quin és el 
problema? Que no tenim la tecnologia suficient per explo-
tar-la. Calen processos de milions de graus, com els que es 
donen al cor de les estrelles, com el nostre sol i això no hi 
ha material que ho aguanti. Per tant, s’ha de fer de manera 
diferent, amb unes cambres especials on es creen les condi-

cions del centre del sol. Als Estats Units acaben d’anunciar 
que han aconseguit induir el procés de fusió mitjançant un 
seguit de rajos làser ultrapotents apuntant a una petita càp-
sula de combustible (deuteri). Això ha passat al National 
Ignition Facility. 

Altrament, continuen les obres per la construcció del 
reactor experimental internacional de fusió, ITER, a Fran-
ça. I també tenim bones notícies dels experiments amb 
cambres de fusió toroidal (TOKAMAK) que ens arriben 
de Canadà i Alemanya. En aquest sentit, podria ajudar 
molt el desenvolupament de nous electroimants super-
conductors d’alta temperatura, com els que han aconseguit 
als Estats Units. Una altra possibilitat és una nova genera-
ció de centrals nuclears de fissió que estan desenvolupant 
els xinesos, que no fan servir urani, sinó tori: produeixen 
menys residus perillosos i són molt més segures. Els xi-
nesos volen substituir les obsoletes centrals tèrmiques de 
carbó per aquestes centrals basades en el tori. Els ameri-
cans van experimentar amb el tori fa dècades, però no se’n 
van sortir i el van desestimar. Actualment, la tecnologia 
ha avançat prou per intentar-ho de nou i aquest cop han 
estat els xinesos. A curt i mitjà termini, el futur energètic 
són les renovables, però a llarg termini, serà una combina-
ció d’aquestes amb l’energia nuclear de fusió i potser amb 
centrals de fissió molt més segures i menys contaminants.

El cor del Sol a la Terra
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
ENRIC QUÍLEZ · President del Grup de Recerca de Cerdanya
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66 Història

Ales dotze del 
matí del 30 
d’agost de 

1921 tenia lloc al 
Palau de la Gene-
ralitat la primera 
sessió de la quin-
zena reunió de 
l’Assemblea de la 
Mancomunitat de 

Catalunya. Entre els diputats assistents 
hi havia el jove diputat regionalista 
Joan Fornesa Puigdemasa arribat 
feia poques hores a la ciutat comtal des-
prés d’assistir el dia anterior a Lleida a 
la constitució definitiva de la Diputació 
Provincial convocada pel governador 
civil de Lleida, Sabas de Alfaro, a les 
sis de la tarda, segons alguns, “amb l’ob-

jecte que els diputats no poguessin assistir 

a l’Assemblea de la Mancomunitat anunci-

ada per a l’endemà”. 
Això no obstant, els diputats per 

Lleida, “sortint amb el tren de la matina-

da” van arribar a temps per assistir a la 
reunió de l’Assemblea de la Mancomu-
nitat on fou reelegit com a president de 
la mateixa l’arquitecte i polític mataroní 
Josep Puig i Cadafalch. Durant el seu 
discurs d’investidura, es feu ressò de la 
manca d’infraestructures: “en part de la 

nostra terra no hi ha camins, ni canals, no 

hi ha escoles, i això és símbol material que 

no hi viu el dret i la llibertat”. Aquestes 
paraules devien recordar al jove dipu-
tat Fornesa, escollit diputat provincial 
uns mesos abans pel districte de la Seu 
d’Urgell–Sort, el precari estat de les co-
municacions de Tuixent, el poble on 
havia nascut trenta anys enrere, el dia 
4 de març de l’any 1891.

Uns mesos abans del naixement d’en 
Joan Fornesa, l’hivern de 1890 a 1891, 
un jove polifacètic barceloní, en Josep 

Zulueta i Gomis, de 32 anys d’edat, es 
veia obligat a aturar la seva expedició 
per les faldes del Cadí per culpa d’una 
intensa nevada. La seva presència a 
Tuixent “atrajo, naturalmente á la cocina 

de la posada á casi todos los hombres del 

reducido pueblo”. Durant aquella vetllada 
a la fonda d’en Francisco Cortina, els 
veïns de Tuixent li explicaren que “por 

falta de medios de trabajar, una mitad de 

la población se ha visto forzada á buscar 

en América campo á su actividad y energía. 

Los que quedan ni siquiera se lamentan 

del abandono increíble en que les tiene el 

Estado; por muy contentos se darían si les 

dejaban tranquilos y no tuvieran que ha-

bérselas con los vividores que les enredan 

y entrampan”. Trenta anys més tard, la 
situació de Tuixent poc havia canviat i 
seguia connectada amb el món a través 
de camins de bast. 

El poble de Tuixent situat “dalt d’un 

pujol tot verd de prats, cenyit per un enfile-

rament d’àlbers groc-lluminosos, [...] aplec 

esgraonat de les seves cases muntanyen-

ques” era, com anys més tard escriuria 
el geògraf Pau Vila, “com un minúscul 

Puigcerdà dominador d’una petita Cer-

danya” a la capçalera de la vall de La-
vansa, en l’aiguabarreig del riu de Josa 
i el riu de Mola. El municipi sumava 
unes 3.659 hectàrees (36’59 km2), uns 
12.292 jornals, incloent, a més del po-
ble de Tuixent, diverses masies, entre 
les quals destacava la casa de Carreu, la 
capella de Sant Jaume i albergs i cortals 
espargits a Vinyes, Mola i l’Espinal.

Tuixent era un centre de comuni-
cacions de primer ordre atravessant el 
seu terme el camí Cardoner, i altres 
camins de bast i ferradura. El poble de 
Tuixent formava un triangle urbà amb 
les veïnes viles de Gósol i Sant Llorenç 
de Morunys, i era un centre comercial 
i de serveis envers la resta de poblaci-

ons de la vall de Lavansa, Josa del Cadí 
i, fins i tot, respecte a Pedra i Coma, ja 
a la vall del Cardoner. Tuixent era ales-
hores la capital sud–oriental de la co-
marca, ubicada a pocs quilòmetres del 
seu límit, però pertanyent a la comar-
ca de l’Urgellet com una de les pobla-
cions més rellevants, amb una estreta 
vinculació amb la Seu. L’any 1920 el 
municipi reunia 311 habitants de dret 
repartits en 85 famílies, habitant en 96 
cases declarades com a habitatges, 88 a 
Tuixent i 8 disperses pel seu terme. Els 
habitants sumaven 268 persones (115 
solters [42’91%]; 121 casats [45’14%] i 
32 vidus [11’95%]).

L’any 1921 era alcalde de Tuixent 
Miquel Solé Roca de Cal Juval; Jutge 
de pau, Josep Roca Serra; Fiscal, Ar-

turo Cortina i Secretari de l’Ajunta-
ment i del Jutjat de Pau, Celestino Lu-

cas Brieba, natural de El Royo (Sòria). 
Era rector de la parròquia de Sant Este-
ve de Tuixent, Francisco Barba Dela-

moga, fill de Salardú. L’escola nacional 
del poble era mixta amb una concur-
rència propera als 35 alumnes l’any 
1921 i era regida pel professor Jaume 

Alabart Fàbrega, fill de Garcia, a la 
Ribera d’Ebre. Era encarregat de la es-
tafeta de Correus en Josep Minguell, 
essent “peatón de Correos” Josep Cetrá. 
La massa forestal del voltant de Tui-
xent estava protegida pel “sobreguarda 

de montes”, el mallorquí Llorenç Bel-

Ara fa cent anys, el poble de Tuixent, la capital sud – 
oriental de l’Urgellet (I i II)1

////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
DANIEL FITÉ ERILL · Historiador. Graduat en Història (UB) i estudiant del Grau en Dret (UOC)

El poble de Tuixent amb la vall de Lavansa al fons. Primera meitat del segle XX. 
Arxiu familiar de Cal Serni de Cabó. TC_203/2021.

1Aquest article reuneix en un únic text els dos articles de la sèrie “Ara fa cent anys, ...” corresponents als mesos de setembre i octubre de l’any 2021.
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trán, i el guardabosc Josep Puigde-

masa Cortina, fill de Tuixent. Les nits 
de 1921 restaven il·luminades a Tui-
xent per la fàbrica d’electricitat de la 
“Elèctrica de Tuixent”, de Josep Ferrán. 
A més, fins a inicis del segle XX havia 
tingut caserna de la Guàrdia Civil i fins 
i tot, un metge titular. 

Entre les produccions principals 
destacaven el blat, les llegums, les pa-
tates i les pastures per al bestiar, a més 
d’importants recursos forestals i mi-
ners. A més reunia una important ca-
bana ramadera, formada l’any 1925 per 
uns 1550 caps de bestiar, principalment 
oví i caprí (1.440), boví (76) i equí (35). 
L’any 1921 destacaven com a ramaders 
principals quatre dels seus veïns (Igna-

si Baraut, Josep Boix, Josep Guardi-

ola i Esteve Roca) entre molts d’altres. 
En aquell moment, Tuixent celebrava 
una fira ramadera durant la festivitat 
de Sant Miquel de setembre, els dies 28 
i 29, quan els ramats emprenien el camí 
de retorn cap a la terra baixa. 

Mostra de la vitalitat comercial de 
Tuixent era la presència l’any 1921 de 
dos mestres de cases en actiu (Josep 

Solé i Josep Vila); dos barbers (Juan 

Cortina i Jaume Solsona); una car-
nisseria (Pere Ribera); un fuster (Jo-

sep Cumella); dos ferrers (Juan Far-

ré i Francisco Viliella); dos sastres 
(Josep Minguell i Juan Pallerola); 
dos sabaters (Jacint Prat i Pere Ri-

bera); i tres botigues de queviures i 
ultramarins (Francisco Cortina, Pere 

Ribera i Francisco Vidal), lligades a 
tres fondes i tavernes. La població dis-
posava d’un molí fariner (Josep Roca), 
d’un moliner (Climent Solé) i d’una 
fàbrica de ciment (Josep Vila).

A finals de setembre de l’any 1918 
dues trementinaires de Tuixent eren 
fotografiades al poble de Samalús (Baix 
Montseny) on havien arribat “venent 

herbes y olis de remey, oli d’abet, tremen-

tina, etc. [...] després d’unes tres setmanes 

d’ésser fora de casa [...] la causa era que 

acostant-se la Festa Major de Tuixent 

havien volgut sortir per veure si feyen al-

guns quartos. De Samalús se’n anaren cap 

a Granollers, per tornar a pujar després 

cap a La Garriga y Vich, agafar la tarta-

na cap a Berga y tornant per la Seu cap a 

Tuixent”. Tres anys més tard, l’octubre 
de 1921, segurament moltes altres no-
ies aprofitaven aquells dies abans de la 
Festa Major per anar pel món, abans de 
l’èxode hivernal. 

La Festa Major se celebrava el se-
gon diumenge d’octubre, festivitat de la 
Mare de Déu del Remei, de gran devo-
ció al poble. Tradicionalment, durava 
tres dies i començava amb “la passa al 

voltant de la població y després d’haver to-

cat lo contrapás (una especie de Sardana) y 

dos ó tres balls més, se’n va á fer serenatas 

al Alcalde y demés autoritats”. L’endemà, 
tenia lloc la missa solemne i després co-
mençava el ball havent dinat. Per evitar 
disputes entre el jovent es proposava 
“un programa de ball que cap jove pot tren-

car si no es ab acort de tots”. Els forasters 
podien ballar matí i tarda sense pagar 
res i sols pagaven per ballar cada nit. 
Però calia estar alerta, especialment, el 
jovent de Gòsol, com relatava un tes-
timoni molts anys més tard: “Se ve que 

entre Gósol y Tuxent siempre ha habido la 

pugna, y la juventud siempre se peleaban, 

¡no nos podían ver!. Pero siempre íbamos 

allí a pesar de todo […] nosotros en Gósol 

decimos que Tuixent es “la Cuba”, porque 

dicen que es tan caliente, y ellos dicen de 

Gósol que es “la Siberia” […]; por la fiesta 

mayor nosotros íbamos allá y ellos venían 

aquí a Gósol. Decían que si ibas a la fiesta 

mayor a Tuxent y acompañabas a una chi-

ca […], te corrían a pedradas.”
El caràcter dels seus habitants “és 

afable, obert i expansiu. Us reben amb 

franquesa i amb franquesa els plau d’ésser 

correspostos. Detesten l’orgull i la supèr-

bia”. Perquè tot i ésser un lloc mancat 
de transport rodat no era pas un indret 
incomunicat de la resta del país, i els 
seus habitants vivien al corrent de la si-
tuació política i social del moment, així 
tenien “una conversa clara i oberta que no 

podran donar mai de si la gent dels pobles 

de les nostres planes, tot i ésser voltats de 

vies de comunicació”. El natural de Tui-
xent, explicava a mitjans de la dècada de 
1930, F. Arnau Cortina des de Malgrat 
de Mar, “s’ha sentit de sempre impel·lit per 

l’afany de conquerir el desconegut i d’obrir-

se pas a través de les vies del comerç. I per 

això no hi ha hagut barrera de sexes, car els 

homes i les dones han competit a veure qui 

donava més de si”. Els fills de Tuixent es 
dedicaven al comerç, comptant, a finals 
del segle XIX, “quasi en totes sas princi-

pals ciutats y en gran nombre de ciutats 

més petites, viles y pobles [de Catalunya], 

á fills de Tuixent, tots dedicats al comerç”. 
Molts d’ells quan la feina al camp min-
vava o es trobaven mancats de treball es 
dedicaven al contraban “de teixits france-

sos i de tabac andorrà”, essent el contra-
ban “á juicio de ellos como oficio honra-

dísimo, fue también fuente productiva de 

ingresos, cuando las tarifas elevadas y el 

atraso de la industria nacional consentían 

tan arraigada y penosa ocupación”. Una 
activitat que seguia ben viva a principis 
de l’any 1922 quan el “Delegado Regio 

para la Represión del Contrabando en Ca-

taluña” escrivia des de Berga al Alcalde 
de Tuixent advertint-li “tiene noticias de 

que en ese pueblo existen muy significados 

contrabandistas de acción”.
Quan arribava l’hivern, “homes i 

dones sortien cadascú pel seu cantó: ells, a 

fer de marxants o de contrabandistes; elles 

a vendre substàncies remeieres”. Així, “la 

quantitat de dones que durant bona part 

de l’any recorrien tota Catalunya, i àdhuc 

s’introduïen a França, venent herbes i pro-

ductes remeiers o articles comestibles, era 

molt important i la quantitat de diners que 

recollien, bastant considerable. I no cal dir 

com el tracte amb tanta gent diversa i les 

pròpies argúcies d’un comerç ambulant ha-

via de facilitar el do de la conversa a aque-

lles dones senzilles que fugien de la comodi-

tat de la llar a canvi de poder-hi portar una 

prosperitat material”.
No obstant, l’ofici de les tremen-

tinaires s’havia anat adaptant als nous 
temps i arribats als anys vint “s’han 

modernitzat [...] avui se’n van de buit; no 

porten més que la trassa de vendre, la grà-

cia de convèncer i un coneixement tradici-

onal de remeis casolans. Els productes els 

compren a les adrogueries i herbolaris de 

ciutat. El nom clàssic de Tuixent cobreix la 

mercaderia; i a ell s’acullen totes les dones 

comarcanes que s’han donat al mateix èxo-

de hivernal”. 
A tot això, caldria afegir la presèn-

cia d’una rellevant colònia de fills de 
Tuixent a l’Argentina, donant a aquesta 
dinàmica població urgellenca un mar-
cat caràcter ultramarí. Una migració 
envers Buenos Aires i San Carlos de 
Bolívar iniciada vers l’any 1859 i que el 
1886 ja havia “recullit cent vuytanta tui-

xents”. Allà es dedicaven principalment 
“a l’explotació de terrenys i a la cria de bes-

tiar en gran escala”, al comerç i a moltes 
altres activitats, i molts d’ells “tan bon 

punt s’hi arrelaven, ja escollien la dona 

preferida de llur mateix poble i li demana-

ven si volia travessar el mar per a unir-se 

en matrimoni”. Cap als anys vint, “els fills 

de Tuixent residents a l’Argentina pujaven 

a mig miler. Un d’ells, sastre, establert a la 

capital del Plata, feia de nexe entre tots: 

era llur «cònsol»”, conformant aquesta 
peculiar colònia molts altres emigrants 
procedents de la resta de l’Urgellet. 
Així, “la quantitat de gent de Tuixent que 

hi havia a Amèrica era molt considerable, 

tant que el que en sabia la xifra i hi sumava 

els que s’havien estès per Catalunya, podia 

ben creure que Tuixent era un poble de di-

versos milers d’habitants”.

Tuixent era un centre de 
comunicacions de primer 
ordre i formava un triangle 
urbà amb les viles de Gósol i 
Sant Llorenç de Morunys 
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Jaume Tuset Borrut és regidor en el consistori de Llí-
via des de l’anterior mandat municipal. De professió 
arquitecte, Tuset, fill de Llívia, ha mantingut despatx 

professional a Barcelona, però on ha treballat, principal-
ment, ha estat a la Cerdanya. A banda de la seva activi-
tat professional, porta les regnes de l’Urbanisme a Llívia. 
Aquests últims mesos de l’any s’adjudicaran diferents obres 
i una d’elles serà i és la millora de l’entorn de l’església de 
Nostra Senyora dels Àngels.

Es va començar fa unes setmanes amb la millora de 

l’escala d’accés a la plaça de l’església…

A l’escala hi hem fet dues importants aportacions. Una, 
hem recuperat en bona part la forma antiga de l’escala —hi 
ha fotografies antigues que ho corroboren—. I dues, hem 
preservat les lloses sepulcrals que estaven en horitzontal i 
s’estaven desgastant. Posant-les en vertical, les preservem 
del desgast i les mantenim en el seu espai.

I per on es vol continuar ara? I quan?

Ara anem per posar arbres a la plaça. I sauló sòlid, color 
terrós. Això serà aquest mateix any, abans no s’acabi.

Alguns veïns lamenten que s’arrenquessin els arbres 

que hi havia…

Els arbres que hi havia van ser plantats en època moder-
na i van ser arrencats perquè, uns impedien la continuïtat 
dels treballs arqueològics del fòrum romà i altres, havien 
crescut molt i les seves arrels afectaven l’estructura de l’es-
glésia.

I ara, però, què hi plantarem?

Plantarem moixeres, una espècie autòctona, molt vistosa 

quan és florida, que podrem controlar amb la poda i evitar 
el creixement descontrolat.

I amb això s’hauran acabat les obres de l’entorn de 

l’església?

No, no. Encara hi ha una part de la plaça que ha de que-
dar al descobert pels treballs arqueològics, però la part més 
interior estarà tota resolta. També volem actuar a l’escala 
més amagada, la que dona accés a la portalada oest del mo-
nument. Aquí volem refer els  graons, ja que  hi ha peces 
que havien format part d’un banc desaparegut a la paret de 
la portalada. Volem, així, endreçar tota aquesta zona i, de 
pas, anivellar i millorar l’escala.

Aquesta actuació es farà aquest any també?

No. Això ja serà l’any vinent. Però, per aquest any, volem 
posar a la barana de l’església, que s’ha arreglat, les figures 
dels sants i personatges religiosos que hi ha dins de l’esglé-
sia, amb el perfil de les imatges retallades. Els sants que s’hi 
podran veure seran Sant Guillem, la Mare de Déu dels Àn-
gels, Sant Bonaventura, el bisbe Fort i fra Romeu de Llívia.

Actualitat

Jaume Tuset: “Abans no s’acabi l’any haurem posat arbres i 
sauló al pati de l’església de Llívia”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Llívia
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El Consell de l’Alt Urgell recupera i divulga els motarrots dels 
pobles de la comarca a partir d’un llibre de Josep Espunyes
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · El Pla de Sant Tirs

El Consell Comarcal de l’Alt Urgell ha presentat el 
projecte “Motarrots de l’Alt Urgell”, una iniciativa 
que té l’objectiu de recuperar, preservar i divulgar 

aquesta part tan singular del patrimoni cultural immaterial 
com són els malnoms de la gent dels pobles.

El terme motarrot s’utilitza per referir-se al malnom amb 
què els habitants d’un poble són coneguts per la gent dels po-
bles de la rodalia. Els motarrots tenen el seu origen en un fet 
històric, una llegenda, un costum, o bé en la geografia, la cli-
matologia, la manera de ser o alguna altra característica que 
singularitza cadascun dels pobles. Sovint trobem en els mo-
tarrots una intenció irònica, pejorativa o, fins i tot, ofensiva, 
que s’entén per la tradicional rivalitat entre pobles veïns.

L’investigador, lingüista i poeta Josep Espunyes (Pera-
mola, 1942) va fer un exhaustiu treball de recerca sobre els 
motarrots de l’Alt Urgell. En va recollir de gairebé tots els 

pobles de la comarca, molts d’ells amb diversos motarrots. A 
més a més, n’explica l’origen i el motiu. Fruit de tot aquest 
estudi dut a terme per Josep Espunyes és el seu llibre titulat 
Alt Urgell. Motarrots, fets, llegendes, publicat per Salòria. 

El projecte ha consistit en la creació d’un logotip i un dis-
seny d’imatge per als diversos motarrots de l’Alt Urgell. Gai-
rebé cada poble de la comarca té el seu i el pot utilitzar per a 
l’estampació en samarretes o en qualsevol altre suport. A tra-
vés de la seva pàgina web, el Consell Comarcal posa aquests 
dissenys a disposició dels ajuntaments, comissions de festes 
i altres entitats per tal que, si ho desitgen, en puguin fer ús.

Alcaldes i alcaldesses de l’Alt Urgell amb les samarretes dels motarrots dels seus pobles.

El projecte es basa en el 
treball de recerca de l’escriptor 
peramolí Josep Espunyes
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L’arribada de la tardor i la possibilitat de nevades porta els 
pastors a baixar ramats de les muntanyes
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
MARTA LLUVICH/ACN · Llessui

Amb l’arribada de la tardor i la possibilitat que cai-
guin les primeres nevades els ramats comencen 
a baixar de les muntanyes abans que els agafi el 

fred. A la muntanya de Llessui, al Pallars Sobirà, hi han 
passat l’estiu (de l’1 de juliol al 30 de setembre) unes 
4.300 ovelles de 12 ramaders. Tots els pastors les pugen 
el mateix dia i les entreguen a un únic pastor que les 
guardarà durant tres mesos. Igualment tots els pastors 
les fan baixar el mateix dia. Les mateixes 4.300 ovelles, 
unides en un sol ramat, que caldrà tornar a separar. La 
tria es fa al ‘triador’, un passadís de fusta amb diferents 
portes que porten a un tancat. Tants tancats com ra-
mats. Cada pastor obre la seva porta quan una de les 
seves ovelles passa pel passadís.

Uns dies abans de pujar a la muntanya, amb les 
ovelles ja xollades, cada pastor posa una senyal els seus 
animals amb la marca de la seva explotació. D’aquesta 
manera a l’hora de triar les ovelles cada propietari iden-
tifica ràpidament les del seu ramat. Separades ja les ove-
lles de cada pastor a cada pleta (tancat) arriba l’hora de 
contar-les per comprovar que hi són totes i no se n’ha 
perdut cap. Una a una els pastors les fan tornar a sortir 
i les van comptant i quan són totes a fora arriba el mo-
ment de desfer el camí que, pastor i ovelles, van fer al 

juny per tornar cap a casa.
A la muntanya de Llessui hi pugen ovelles de Llessui 

(7 ramats), Enviny (1 ramat), Estac (2 ramats) i Esterri 
de Cardós (1 ramat). Els pastors de més lluny com els 
d’Enviny o Estac fan nit a la muntanya abans d’arribar 
a casa per no cansar tant als animals. Els de Llessui amb 
una sola jornada ja fan tot el trajecte. 

Els ramats passaran l’hivern a les granges i sortiran 
a pasturar pels prats propers al poble. L’estiu vinent es 
dirigiran altre cop cap a la muntanya de Llessui.

Torna el cinema a Bellver de Cerdanya
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Bellver de Cerdanya

La presidenta de l’Acadèmia del Cinema Català, 
Judith Collell i del director i coguionista de cine, 
Ramon Térmens, van inaugurar el Cicle Gaudí el 

passat diumenge 19 de setembre, a les 18h, al Teatre del 
Centre cívic Escoles Velles. Seguidament hi va haver la 
projecció de la pel·lícula “La Dona Il·legal”. 

Bellver de Cerdanya ha estat el primer municipi 
de la Cerdanya en projectar pel·lícules del Cicle Gaudí 
i ha passat, així, a formar part del seu circuit de sales 
de cinema. Bellver ha entrat en aquest circuit cultural 
gràcies a la signatura d’un conveni amb l’Acadèmia del 
Cinema Català per a l’adhesió al Cicle Gaudí – Circuit 
Estable de Cinema Català, que té per objectius crear un 
hàbit de consum del nostre cinema amb una certa re-
gularitat, amb preus ajustats i especialment allà on no 
hi ha sales de cinema comercials, projectant novetats 
de cinema català i donant visibilitat al talent i l’autoria 
catalana.

D’altra banda, el diumenge dia 17 d’octubre, a les 
sis de la tarda, es projectarà la pel·lícula “Les dues nits 
d’ahir” i l’entrada serà gratuïta. 
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Portes des de ben jove el periodis-
me a la sang...
És ben cert. Devia tenir tot just quin-
ze o setze anys i ja editava una revista 
a màquina, amb un únic exemplar per 
a mi sol, que es deia Vall i Muntanya. 
Més endavant vaig col·laborar a Valls 

d’Andorra d’en Miquel Lladó i el 1981, 
coincidint amb la revifada de la premsa 
local a Catalunya, amb mitja dotzena 
d’entusiastes vam fundar La Seu, infor-

matiu independent. El 1983 emprenem 
la revista El Passeig, amb la Teresa 

Garcia i altres col·laboradors, i més 
endavant el tercer intent arriba amb 
Pirineu Actual, que ja va tenir un caire 
més professionalitzat. En paral·lel, vaig 
portar diverses corresponsalies com 
la del circuit català de TVE, la de La 

Mañana; l’Avui; i, el 1983, Catalunya Rà-

dio. El 1993 entro a treballar al Consell 
Comarcal de l’Alt Urgell com a tècnic 
de cultura i comunicació.
 
Tècnic de cultura al consell Co-
marcal de l’Alt Urgell i dinamitza-
dor cultural del Pirineu...
La feina de tècnic de cultura és molt 
agraïda per la relació que s’estableix 
amb entitats, professionals del món 
cultural i responsables municipals 
d’aquest àmbit. Ens hem anat coordi-
nant amb altres tècnics del Pirineu i 
hem portat a terme iniciatives força 
interessants, tot i les limitacions pres-
supostàries evidents. Sempre he tingut 
la voluntat de comptar amb la gent, les 
entitats i associacions dels llocs on es 
feien les activitats. Aquesta implicació i 
comunió és la clau de l’èxit. Amb aques-
ta idea col·laborativa vaig tenir l’opor-

tunitat d’impulsar una modesta xarxa 
de petits museus etnogràfics repartits 
per l’Alt Urgell, com ara el Museu de les 

Trementinaires de Tuixent que va obrir 
el 1998 amb el suport inestimable de la 
Lina Sevillano, entre altres.
 
El 2009 publiques Pensar el Piri-
neu. Com el veus avui?
En aquests dotze anys el Pirineu ha 
canviat, però tampoc ha canviat tant. 
Continuem tenint els mateixos reptes 
i inquietuds de sempre. Caldria que 
l’administració, principalment la de la 
Generalitat, tingués més confiança en 
els pirinencs a l’hora d’endegar projec-
tes. Crec que el Pirineu  necessita tenir 
més il·lusió, no només cultural, sinó 
també empresarial i social. Malgrat 
tot, aquests darrers anys s’han posat 
en marxa iniciatives diverses que em 
fan ser optimista, perquè crec en la 
capacitat de treball de la gent d’aquí i 
dels que han vingut de fora. Ara tenim 
més reconeixement territorial i insti-
tucions com l’IDAPA i altres organis-
mes estan ajudant a crear més cohesió 
i a impulsar projectes comuns. Amb la 
suma d’esforços de les institucions més 
la feina de la societat pirinenca, tenim 
un potencial enorme. Confio molt en 
les petites però sòlides iniciatives de la 
gent d’aquí.
 
Ets escriptor i president de l’As-
sociació Llibre del Pirineu. Existeix 
una literatura pirinenca?
L’Associació el que pretén és donar la 
màxima visibilitat possible als llibres 
que s’escriuen i s’editen al Pirineu. El 
concepte literatura pirinenca sempre ha 

creat debat i al final entre tots hem ar-
ribat a la conclusió de parlar de llibre 
del Pirineu, perquè és un concepte més 
ampli. Jo no parlaria de literatura piri-
nenca com a tal, però sí que és veritat 
que els llibres que s’escriuen del Pirineu 
i des del Pirineu tenen un gran poten-
cial. Quan al 2010 vam crear l’Associa-
ció, vam creure que havia de formar-ne 
part tothom: els escriptors, els editors i 
els llibreters. 

PIRINEUENCS!
Isidre Domenjó:   
“Confio molt en les petites 
però sòlides iniciatives de 
la gent del Pirineu”

Isidre Domenjó i Coll 
(La Seu d’Urgell, 1959)

Periodista, escriptor, dinamitzador 
cultural

Tècnic de Cultura del Consell 
Comarcal de l’Alt Urgell. President 
de l’Associació Llibre del Pirineu. 
Premi ‘Mossèn Albert Vives de 
Periodisme’ (2021)

FELIU SIRVENT
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“Que ballar és somiar amb els peus”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · La Seu d’Urgell

L’octubre del 2015, ara fa sis anys, es va crear 
l’Associació de Ball i Dansa de la Seu d’Urgell, 
una entitat sense ànim de lucre que aplega 

un bon nombre d’apassionades pel ball. Segons els 
experts, aquesta activitat física i artística no és només 
beneficiosa per al nostre cos, sinó també per a la ment i 
les emocions. La dansa ens allunya de l’estrès, ens ajuda 
a guanyar autoestima i fa que tinguem més energia, 
asseguren els professionals. Res de pastilles, no hi ha 
millor teràpia per sentir-se bé amb un mateix que el 
ball. “Que ballar és somiar amb els peus”, cantava el 
mestre Sabina.

 La pandèmia ha estat molt dura i ens ha fet molt mal, 
explica Lourdes Fernández, professora de l’associació 
i membre de la seva junta. Han estat nombroses les bai-
xes que ha tingut l’entitat, a causa de la impossibilitat 
d’anar a ballar per les restriccions imposades durant 
dos cursos. Malgrat tot, Fernández agraeix la compren-

sió i la fidelitat de les associades que s’han mantingut actives 

i han evitat que haguéssim d’abaixar la persiana. Ara que 
la situació ha millorat molt i les sessions ja s’han reprès, 
la junta de l’Associació de Ball i Dansa de la Seu d’Urgell 
fa una crida a tothom perquè s’apuntin i recuperar així 
la força col·lectiva que sempre ha tingut l’associació i 
donar-li un nou impuls. 

L’associació és com una gran família, on tothom 
deixa els maldecaps i preocupacions a la porta, per gau-
dir del ball, de la música i de la companyia. Aquest és 
l’esperit que motiva a totes les associades: gaudir del 
ball i passar-s’ho bé. Quan el cos balla, la ment oblida, as-
segura Marisa Martí, tresorera de la junta, qui afirma 
que ballar crea bon rotllo i enforteix els vincles entre nosal-

tres, és com una escapada dels maldecaps i de les obligaci-

ons diàries, una activitat altament terapèutica. La dansa és 
recomanable a totes les edats, sense distinció de sexes. 

A l’Associació de Ball i Dansa de la Seu d’Urgell han ar-
ribat a tenir balladores des de 4 a 80 anys. Pel que fa 
al sexe, encara costa que els homes s’hi apuntin, però 
tot és qüestió de temps i d’insistència, asseguren. Elena 

Solanellas, secretària de l’entitat, diu que això de «jo no 

tinc ritme» o «no sé ballar», ens ho hem de treure del cap, 

cal deixar-se anar. Ballar és moure el cos i això ho sap fer 

tothom, assegura.
 Tot i que l’associació es va crear fa només sis anys, 

Lourdes Fernández compta amb una llarga experiència 
com a professora i hi ha membres que fa molt temps 
que ballen. L’entitat ocupa un magnífic espai en un 
cèntric edifici de la ciutat, que anteriorment havia es-
tat seu de l’Escola Municipal de Dansa. Lourdes Fernán-
dez no s’està d’expressar el seu agraïment a la família 

Muntó, propietària del local, per la consideració que 
han tingut al llarg de tot aquest temps de pandèmia. La 

propietat s’ha fet càrrec de la situació i han estat condescen-

dents amb nosaltres a l’hora del pagament del lloguer. Ells 

han estat l’únic suport que hem rebut en aquest llarg període 

de tancament, afirma.
 L’associació no és una entitat tancada en ella matei-

xa, surt al carrer i participa de les nombroses activitats 
festives de la ciutat. A la Seu d’Urgell són molt recor-
dades les memorables desfilades carnavaleres, elegants 
i creatives, ambientades en pel·lícules com Sister Act, 
Mamma Mia!, Pirates del Carib o espectacles com 
Alegria, del Cirque du Soleil. Lourdes Fernández s’en-
carrega de les coreografies i les escull amb la voluntat 
d’arribar a la gent i contagiar alegria i optimisme. No 

soc partidària d’encasellar-nos en un únic estil, ens fixem 

en una cançó que ens agradi i a partir d’aquí construïm la 

coreografia, amb respecte i bon gust, i l’adaptem al grup.

 Per més informació @assoballidansalaseu

L’Associació de Ball i Dansa de la Seu d’Urgell fa una crida a practicar el ball i a superar 
la situació de pandèmia, perquè quan el cos balla, la ment oblida
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El professorat reivindica a Esterri d’Àneu més inversió en 
educació a les comarques de l’Alt Pirineu
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Esterri d’Àneu

Els reptes educatius i la transformació del món 
docent van marcar les vuitenes Jornades per 
a l’excel·lència que, sota el títol ‘L’educació, la 

clau del futur’, van reunir a Esterri d’Àneu més d’una 
trentena d’experts que van reivindicar la necessitat 
d’invertir més recursos en l’educació de les comarques 
de muntanya i les escoles rurals.

A les Jornades es va fer una radiografia de la reali-
tat educativa dels Pirineus amb docents dels municipis. 
Montse Garcia, mestra d’educació física i idiomes a 
l’Escola la Closa d’Esterri d’Àneu, va moderar la taula 
‘El repte de la transformació educativa al territori’ que 
va comptar amb Lídia Cardona, directora de l’Escola 
la Closa d’Esterri d’Àneu i facilitadora del laboratori de 
transformació educativa; Carles Margalida, director 
de la Zona Escola Rural (ZER) Alta Ribagorça, Rosa 

Miralles, mestra a l´Escola Alfred Potrony de Tér-
mens i assessora de projectes per a la convivència als 
centres i Marc Llovera, enginyer tècnic industrial, 
professor de tecnologia i cap d’estudis de l’Institut La 
Valira i creador del joc ‘The Covid Game’. Tots ells van 
coincidir a reclamar escoles públiques, gratuïtes, inclu-
sives i obertes. “Partint del protagonisme de l’alumne, 

els centres s’han d’obrir a l’entorn, a les famílies i al tre-
ball en xarxa”, sintetitzava Cardona.

També es va parlar sobre projectes educatius que 
s’estan fent al territori i fora de l’escola amb experts 
com ara Jordi Abella, Tito Peláez, Jordi Porta i Gil 

Blasi, David Marchal, Andreu González i Bernat 

Baylina, que van posar el focus en la cooperació i el 
treball en xarxa per poder transformar l’educació. 

Espai de ‘showcooking’ de ’Escola Hostaleria del Pallars / MD Cuenca
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Cuina tradicional de tota la vida amb tocs moderns

LLOC: Plaça Major, 1 LLÍVIA  (Cerdanya)
FUNDAT  PER: Josep Pous i Mercè Rodríguez
ANY: 1977
PROPIETAT: Jordi Pous i Esther Rosal
DESCRIPCIÓ: Establiment acollidor i amb personalitat que 
ofereix cuina catalana amb producte de Km 0 i tocs moderns.
www.canventura.com

FELIU SIRVENT
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CAN VENTURA

Restaurant
LLÍVIA

La vila de Llívia, amb més de 
dos mil anys d’història, és un 
enclavament situat dins del 

territori de la República france-
sa. Si ens preguntem el perquè 
d’aquesta singularitat territori-
al, ens hem de situar a l’Europa 
del segle XVIII, a la Guerra dels 
Trenta Anys (1618-1648), que es 
perllongà entre França i Espanya 
fins al 1659 amb el Tractat dels 
Pirineus. El Tractat va establir 
que la línia fronterera seria els Pi-

rineus, però a l’hora de definir els 
límits exactes, a la Cerdanya es 
va concloure que 33 pobles -no 
cap vila- de l’Alta Cerdanya pas-
sarien a sobirania francesa. Una 
definició que no encaixava amb 
el cas de Llívia, ja que el 1528 el 
rei Carles I li havia atorgat la ca-
tegoria de vila. Aquesta circum-
stància va comportar que Llívia 
no fos cedida i romangués des 
de llavors com un enclavament 
en territori francès.

Passejant pels carrers de la 
vila ens adonem de les llindes 
de les portes, un símbol de pres-
tigi de la família a la qual perta-
nyien les cases dels segles XVII, 
XVIII i XIX, tot un reflex dels be-
neficis que va donar la nova situ-
ació de la frontera. El restaurant 
Can Ventura, ubicat al número 
1 de la plaça Major, ocupa un 
magnífic edifici del segle XVIII, 
inclòs a l’inventari del Patrimoni 
Arquitectònic de Catalunya. La 
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casa, de planta baixa i tres pisos, 
ofereix una balconada de fusta 
recolzada sobre dos pilars de 
pedra i amb columnes de ferro 
que la sostenen. La façana, amb 
tres obertures verticals amb llin-
dar i brancals de pedra amb arcs 
escarsers, destaca amb forta 
personalitat entre el conjunt de 
l’entorn. 

Abans que Can Ventura obrís 
les portes, la casa havia acollit 
activitats diverses, des d’una 
fonda i un bar, fins a quadra de 
bestiar. El 1977, Josep Pous 
Riu i Mercè Rodríguez Gamell, 
pares de Jordi Pous Rodríguez, 
actual propietari de l’establi-
ment, van arrencar el restaurant. 
Abans, però, el matrimoni ja re-
gentava l’Hotel de Llívia. El meu 
pare sempre havia tingut la idea 
d’obrir una casa de menjars i va 
veure en aquest edifici una bona 
oportunitat per fer-ho, en un 
principi el va llogar i el 1992, el 
mateix any que va morir la mare, 
va comprar tot l’edifici, rememo-
ra Jordi Pous qui, conjuntament 
amb la seva dona, Esther Rosal 
Maurell, estan al capdavant del 
negoci familiar des de fa vint-i-
set anys. Esther Rosal sempre 
ha estat, d’una manera o altra, 
vinculada al món de la restaura-
ció, els seus avis havien muntat 
un bar a Badalona i ella tenia 
un pub a Bellver de Cerdanya. 
Quan ens vam casar, vam trans-
formar el pub de Bellver en un 
bar de tapes i durant anys vam 
portar els dos negocis alhora, ex-
plica Esther. 

Can Ventura és avui un esta-
bliment de referència a la Cer-
danya, on tot sembla haver-se 
posat d’acord per atrapar el 
client: l’entorn natural, la vila, 
l’edifici que allotja el restaurant 
i, per descomptat, la seva cuina 
de tota la vida però capdavante-
ra en la renovació. Pous explica 
que al llarg dels anys el restau-
rant ha sofert tota mena de can-
vis i innovacions, fins a conver-
tir-lo en el local càlid i acollidor 
que és avui. El que hem intentat 

fer des del primer dia és mantenir 
i millorar en tots els aspectes, as-
segura Jordi Pous amb satisfac-
ció, conscient que la seva és una 
clientela fidel. Una avinença que 
també exerceixen ells mateixos 
de portes endins, amb un equip 
sòlid i entusiasta que fa molts 
anys que és a la casa i que con-
forma una gran família. El xef de 
Can Ventura, Santi Ferrer, fa vint 
anys que comanda els fogons, i, 
José Manuel Dueñas, el segon 
de la cuina, ja hi treballava fa 
trenta anys, abans fins i tot que 
els actuals propietaris regentes-
sin l’establiment. Un equip com-
promès, que es completa amb 
Gerard Delgado com a cap de 
sala, que practica cada dia amb 
professionalitat ‘els deu mana-
ments de l’hospitalitat’.

Can Ventura ens proposa una 
cuina catalana renovada, amb 
influències franceses, amb pro-
ducte de qualitat i proximitat i 
una presentació molt acurada. 
A la seva carta hi podem trobar 
entrants com els Canelons de 
ceps i foie amb tòfona i salsa de 
parmesà; el “Ratatouille” tradicio-
nal amb ou escalfat; o els Raviolis 
de tòfona amb escuma de carbo-
nara i cansalada virada cruixent. 
Plats de segon com l’Arròs de 
muntanya amb botifarra i bolets; 
l’Espatlla de xai lletó amb arròs 
venere; el Civet de senglar tradi-
cional amb confitura; o els Peus 
de porc farcits amb botifarra 
negra i allioli de codony. De les 
postres cal destacar, entre altres, 
les Trufes de xocolata casolanes 
amb nata muntada; el Suís fred 
de xocolata i escuma de llet me-
rengada; la Crema catalana tradi-
cional amb ous ecològics de cal 
Grauet; o els Mil fulls amb nata, 
fruits del bosc i gelat de caramel.

Cep farcit de cep amb 
botifarra negra

Amb el suport de:

Ingredients (2 persones)

300 gr. de ceps
150 gr. de botifarra negra de Cerdanya
1 gra d’all
1/2 ceba tendra
1/2 got de vi ranci
Formatge ratllat
Oli d’oliva, sal i pebre.

Preparació: 

Separem els barrets dels troncs i reservem. Traiem la pell de la 
botifarra i la tallem a bocinets juntament amb els troncs dels ceps.

Sofregim amb un raig d’oli l’all i la ceba, tot seguit la botifarra i els 
ceps, ofeguem la barreja amb el vi ranci, flamegem i deixem reduir 
uns minuts.

Farcim els barrets de ceps i gratinem al forn amb el formatge 
ratllat per sobre. Bon profit.

El restaurant Can Ventura, 
al número 1 de la plaça 
Major, ocupa un magnífic 
edifici del segle XVIII
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FIRA DE SANT ERMENGOL
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FIRA DE SANT ERMENGOL

Urgellencs, visitants i amics,
Com cada any —i des 

de en fa prop de mil— amb 
la tardor arriba a la Seu la Fira de 
Sant Ermengol, un punt de trobada 
i d’intercanvi. És un moment molt 
esperat pels urgellencs, una cita 
imprescindible per als milers de 
visitants que volen gaudir de la 
ciutat, del patrimoni, de la natura, 
dels nostres atractius i, sobretot, de 
la cinquantena de formatgeries que 
any rere any es donen cita a la Fira 
de Formatges Artesans del Pirineu, 
que enguany ja celebra la seva 27a 
edició.

Tindrem formatges i tindrem 
fira. Podrem passejar i comprar, 
però ho farem adaptant-nos a les 
mesures de seguretat sanitària que 
dicta el PROCICAT. I això ens 
implica algunes renúncies i algunes 
modificacions que —esperem que 
de manera temporal— condicionen 
espais i ubicacions. 

Així, doncs, els formatgers 
surten al carrer, i els trobarem al 
Camí Ral de Cerdanya en casetes de 
fusta individuals. El concurs es farà 
a porta tancada a la Pista Polivalent, 
on també tindran lloc les deu 
sessions de l’Aula de Tast. Recordeu 
que, per participar-hi, caldrà que feu 
reserva prèvia. 

La Jornada Tècnica tractarà 
sobre «l’impacte de posar un 
producte agroalimentari al mercat», 
i està organitzada conjuntament 
amb l’Escola de Capacitació Agrària 
del Pirineu en el marc del Pla Anual 
de Transferència Tecnològica del 
Departament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural de la 
Generalitat.

Per seguretat, en aquesta edició 
no podrem gaudir del tiquet de 
degustació. Us recomanem comprar 
els formatges que formen part dels 
videos de l’Aula de Tast online de la 
Fira, que trobareu a la página web 
www.firasantermengol.cat, o 
qualsevol de les centenars de varietats 
de formatges d’immillorable qualitat, 

elaborats artesanalment al Pirineu, 
per gaudir-los a casa amb la familia 
i els amics.

Si teniu pensat canviar-vos 
el cotxe, al pàrquing del Doctor 
Peiró trobareu totes les novetats 
del món del motor, de la mà de set 
concessionaris de la Seu. Allà mateix 
podreu fer una parada i gaudir dels 
àpats que ofereixen les foodtrucks a la 
zona de restauració.

A la plaça dels Oms us hi 
esperen els productors alimentaris 
de proximitat i ecològics, i una 
exposició d’obres  que els artistes del 
col·lectiu l’Aparador han realitzat 
per a l’Associació Menja’t l’Alt 
Urgell: Un tastet d’art.

Enfilant el carrer Major, 
parades d’artesania alimentària i 
d’alimentació en general, i al Passeig 
Joan Brudieu, artesania d’arts i 
oficis. A Fra Andreu Capella també 
hi trobareu parades de moda i 
complements.

Tenim moltes ganes de retrobar-
vos, de què passegeu pels nostres 
carrers, compreu a les nostres 
botigues i gaudiu de la nostra 
gastronomia. Tardor és fira, i fira és 
Sant Ermengol. 

Fins ben aviat!

La Fira de Sant Ermengol i la Fira de Formatges Artesans del 
Pirineu, un moment molt esperat per urgellencs i visitants

Els formatges els 
trobarem al Camí 
Ral de Cerdanya

Francesc Viaplana i Manresa
Alcalde de la Seu d’Urgell

Mireia Font i Gras
Tinent Alcalde de Desenvolupament Local
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Sant Ermengol 2021 no és només 
la fira mil·lenària del Pirineu i el 
fòrum popular més estimat que 

mostra la cura pels formatges arte-
sanals. Enguany, Sant Ermengol té 
el repte i el mèrit, també, de recu-
perar l’activitat firal després de l’atu-
rada obligada per la pandèmia de la 
COVI-19.

Experimentem amb nous for-
mats que, per desgràcia, limiten la 
interacció personal, però els ajunta-
ments estan trobant les fórmules que 
permetin les mostres firals, que són 
aparadors de l’economia local i la so-
cietat de proximitat. Les fires que es 
convoquen als municipis compleixen 
la doble funció de mostrar-se, i per 
tant reivindicar-se, davant els mu-
nicipis veïns i, alhora, generar un 
entorn econòmic que siguin garantia 
del futur d’aquesta població. 

Des d’aquest punt de vista, la 
Diputació de Lleida hi és amb to-
tes aquestes fires en diferents graus 

d’implicació, i un d’ells és la difusió 
a través de la tradicional Guia de 
Fires que editem a la Diputació. En-
guany també l’hem transformat per 
fer-la digital, més àgil en la consul-
ta, amb l’ànim d’ajudar a fer promo-
ció d’aquestes activitats per captar 
públics, ja que cal que la gent visiti, 
conegui i compri els productes de la 
terra perquè els continuem produint.

De l’èxit d’aquesta edició de Sant 
Ermengol estarem molt amatents al 
territori, i especialment a les pobla-
cions que també estan preparant les 
seves pròpies fires tradicionals dels 
propers mesos: la Pobleta de Bellveí, 
Esterri d’Àneu, Bellver de Cerdanya, 
Oliana, Organyà i Puigcerdà.

Sense cap mena de dubte, fer fira 
avui en dia és molt més important 
que anys enrere, fer fira és demostrar 
que la nostra societat està superant 
un dels escenaris més complicats de 
les darreres dècades.

La importància de recuperar el calendari firal

Joan Talarn i Gilabert
President de la Diputació de Lleida 

i alcalde de Bellvís

www.molidelpau.cat  /  info@molidelpau.cat  ·  OS DE BALAGUER · 973 43 80 98 · 635 479 694

Si ens telefones al 635 479 694  
o ens envies un WhatsApp 

també t’enviarem l’oli 
gratuïtament a casa teva.

Enguany ens tornarem 
a veure a la fira de 

Sant Ermengol.
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La vaca pallaresa ja supera els seixanta animals i la seva carn 
aviat es podrà trobar a les carnisseries

En els darrers anys la vaca palla-
resa ha estat considerada com un 
dels exemples més típics de raça 

en “estat relíquia” de Catalunya per la 
seva minoritària població, amb tot just 
vuit exemplars. Durant anys l’únic ra-
mat de pallareses que hi havia a Cata-
lunya es trobava a la borda de Felip, a 
Besan, al Pallars Sobirà. La lluita de la 
família Sinfreu per conservar la raça a 
portat a superar en l’actualitat els sei-
xanta exemplars. Per Ignasi Sinfreu, 
criador de vaca pallaresa, el reconei-
xement del Parlament l’any 2008 de 
la raça i la creació de l’Associació de 
Criadors l’any 2010 han estat dos fites 
vitals per la conservació de la mateixa. 
Ara, Sinfreu farà un pas més i comer-
cialitzarà la carn de vaca pallaresa amb 
més de 250 anys d’història.

Per Ignasi Sinfreu conservar aques-
ta raça era una qüestió “sentimental” i 
un “reconeixement als avantpassats”. 
Aquest criador ha explicat que l’origen 
d’aquests animals és confús i es perd 
en la tradició oral que explica que les 
primeres vaques arribaren cap al 1750, 
procedents del nord d’Europa, a Casa 
Tort d’Alòs d’Isil, disseminant-se pos-
teriorment per totes les valls veïnes.

De la mateixa manera que aquests 
animals de pelatge blanc es van anar 
expandint, amb el pas dels anys van 

anar quedant escampats, cada vegada 
en menor nombre, per bordes dels Pi-
rineus, fins a la seva pràctica extinció.

A la borda Felip és on sempre hi 
va haver un nucli de vaques pallareses 
i en alguna altra explotació ramade-
ra del Pallars (Lladorre i Roní) algun 
exemplar. Aquests ramaders van cre-
ar l’Associació de Criadors de Vaca 

Bruna, que ara ja compta amb vuit 
membres de diferents comarques, 
entre elles l’Aran i el Berguedà. Una 
raça “oblidada i relegada durant molts 

anys”, sembla que a poc a poc es va re-
cuperant i els ramaders es van tornant 
a interessar per tenir-ne.

Malgrat tot, no es pot abaixar la 
guàrdia donat que el reduït nombre 
d’efectius (una vuitantena) i de rama-
ders (un total de vuit) fa que la seva 
supervivència no estigui del tot ga-
rantida. Ara, Sinfreu amb la població 
estable de vaca pallaresa que ha acon-
seguit, ja es veu animat a fer el següent 
pas i comercialitzar la carn d’aquesta 
raça. 

La raça ha passat de gairebé desaparèixer a ser reconeguda pel Parlament de Catalunya i comptar amb una 

associació de vuit criadors

Ignasi Sinfreu, criador de vaca pallaresa, amb dos exemplars d’aquest animal. Foto: Marta Lluvich/ACN

MARTA LLUVICH/ACN · Besan
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Les tertúlies a la Seu. La tertúlia de la farmàcia López

La vida quotidiana en una petita ciutat com a la Seu du-
rant el franquisme era asfixiant des de diversos i variats 
punts de vista: l’intel·lectual, el polític, el social..., tot es-

tava dominat per unes autoritats omnipresents. Eren especial-
ment agressives les actuacions de la policia i la Guàrdia Civil. 
Els militars estaven sempre a l’aguait amb el seu immens poder. 
L’Església contribuïa eficaçment al bon comportament ciuta-
dà, adoctrinant homes i dones en una religió tenyida de conser-
vadorisme i de llagoteria cap al règim franquista, no endebades 
el mateix Bisbe era una capellà castrense amb el grau de coro-
nel. L’ Alcalde ostentava la condició de Jefe Local del Movimi-
ento. Al pas dels anys, sobretot cap als anys seixanta, algunes 
esquerdes, molt dèbils, s’anaren obrint: el moviment escolta, 
l’arribada de llibres, individus crítics, brillants i agosarats, com 
Pasqual Ingla o Joan Sansa, el mateix veïnatge d’Andorra i 
les tertúlies masculines en bars —el Quiosc, el Canigó—, en sas-
treries —Canals— o en farmàcies —López, Mallol—. i les feme-
nines en pastisseries —Julià— o comerços de roba —Montser-
rat Cirici. Cal dir que les tertúlies eren protagonitzades pel que 
em podríem dir la petita burgesia local, tolerades i controlades 
per la policia. 

Conversem amb Ricard Nevado com a coneixedor de 
la que fou activa tertúlia de la farmàcia López (després Pece-
ro, Sirvent i Marsinyach) i que avui encara molts —una mica 
vellets— en diem pel seu nom històric, López. Nevado, com 
tants altres estimats conciutadans, no va néixer a la Seu sinó el 
1935, a Còrdova, a Cordobilla de Lácana. El 1939, el seu pare, 
un carrabiner reconvertit en guàrdia civil va venir a viure a 
la nostra ciutat. I fou el 1949, tot un adolescent, que Nevado 
va començar a treballar a la Farmàcia López. No resisteixo la 
temptació d’afegir que va brillar amb llum pròpia com a extrem 
dret del nostre equip de futbol local. Era un extrem rapidíssim 
amb molt de caràcter. El recordo perfectament com a jugador 
en un espai on el substituí, també amb eficàcia, el Paco Alti-

mir (a) Paquito.
L’Antonio López, un farmacèutic de gran personalitat, 

conservador políticament i amb un bon nivell cultural, fou 
el successor dels Anglès que hagueren de fugir per cames el 
1936 en ser un dels noms més repetits a les llistes mortals de la 
FAI. Als primers anys quaranta i en tàcita aliança amb l’alcal-
de Fiter Dasca, polític conservador reconvertit a franquista i 
Mossèn Corts, formà un grup de pressió per restablir l’Institut 
de Segon Ensenyament perquè el sector més reaccionari del 
bisbat volia veure’l desaparèixer. Fins i tot recolliren una bona 
quantitat de signatures de ciutadania ben vista pel règim. El seu 
fill, Josep Maria López, continuà la farmàcia i també deixà 
un bon record com a professor de l’Institut on actuà, dins dels 
límits permesos per la dictadura, com una persona oberta i de 
bon caràcter.

Al llarg dels anys, fins a la primera meitat dels setanta, els 
components de la tertúlia farmacèutica varen ser el mateix Jo-
sep Maria López amb els seus estrets col·laboradors Antonio 

Hernández i el mateix Ricard. Una de les estrelles era el Joan 
Sansa, advocat democristià amb una gran capacitat de regateig 
polític, el Lluís Portella (a) Maravilla, a qui distingia un hu-
mor de gran impacte, el paleta Joan Nicolau, el terratinent 

Felip Bordes (a) Fideuaire, passat com Fiter, de polític re-
publicà conservador a regidor franquista, molt introduït als 
medis pagesos. Hi era assidu l’advocat Salvador Cerdà, pro-
fessional avesat a les aigües de la societat urgellenca.

Un altre tertulià d’idiosincràcia molt franquista l’era Ma-

nuel Fiter de Losada, el jutge municipal, fill de l’alcalde Fiter 

Dasca. El nostre amic Nevado no el recorda amb gaire simpa-
tia perquè Fiter, un jove altiu, va topar amb violència dialèctica 
amb l’Hernández, que era responsable del funcionament d’una 
petita fàbrica artesanal d’agulles ubicada al pis de damunt de la 
farmàcia. Salvador Cerdà, com a advocat de l’Hernández, s’ha-
gué d’enfrontar amb el Fiter, amb agres discussions que enrari-
ren l’ambient de la tertúlia. També en foren tertulians, amb un 
fort sabor funcionarial, els recordats Paco Ruiz, llavors vista 
de la duana i l’Atanasio de Castro, veterinari de la mateixa 
institució fronterera. El Pasqual Ingla, feia de contrapunt en 
tot aquest món i representava les idees socialment més esquer-
ranes i progressistes; era la seva especialitat, sempre emparat, 
però, per la força protectora de la seva inacabable sotana —en-
cara en tinc una a casa meva. També, de tarannà obert, hi par-
ticipava el metge Francesc Ganyet.

Els temes que tocaven els tertulians podien anar des de les 
més elementals xafarderies locals a les anàlisis i crítiques so-
bre activitats municipals. Difícilment podien anar més enllà, 
la situació era massa encarcarada i a més, un veí, el policia Ga-

mundi, els tenia molt ben apamats i fins i tot havia arribat a 
amenaçar de tancar la farmàcia, La sang, però, no va arribar 
mai al riu. En algunes qüestions era més cosa de simpaties i 
antipaties personals que no pas que des de la farmàcia López 
s’organitzés cap conspiració perillosa. Tots coincidien en què 
hi passaven molt bons moments.

Com he comentat, no tothom podia fer una tertúlia, difícil-
ment s’haguessin permès a grups de treballadors o a persones 
sospitoses de ser desafectes al franquisme, ja no cal ni pensar 
en gent que organitzés o promocionés cap activitat essencial-
ment política fora dels àmbits de la Falange i el Movimiento.  
La Seu, als anys seixanta, era una població resignada al fran-
quisme, a l’espera que les petites esquerdes existents s’amplies-
sin als setanta. Mentrestant, el règim hi tolerava tertúlies com 
l’esmentada, i poca cosa més. La tertúlia de la Farmàcia López, 
pot passar a la història local com una activitat agosarada dins 
del seu context. I potser, en certa manera, ho era.

AMADEU  GALLART · La Seu d’UrgellDedicat al Ricard Nevado Martel
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Enviem els formatges a domicili
www.baztarrika.com

Contacte
656 763 595 - 678 201 842
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Aprèn a elaborar productes alimentaris artesanals a l’Escola 
Agrària del Pallars

Vols aprendre a elaborar els teus 
propis productes? T’agradaria 
treballar en una empresa del sec-

toragroalimentari? Tens una  idea em-
prenedora i vols tirar endavant un nego-
ci de transformacióagroalimentària?

Et presentem el curs ‘Eines per a la 
transformació agroalimentària de mun-
tanya’,una oferta parcial del Cicle For-
matiu de Grau Superior de Processos i 
Qualitat en la Indústria Alimentària, que 
ofereix l’Escola Agrària del Pallars, un 
centre escolar públic del Departament 
d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda 
Rural de la Generalitat de Catalunya si-
tuat a Talarn. 

L’objectiu d’aquest curs de formació 
professional (FP) de l’Escola Agrària del 
Pallars és poder ajudar als actuals i futurs 
productors alimentaris en la seva capa-
citació i potenciar la seva incorporació 
i continuïtat al sector. I és que el sector 
agroalimentari ofereix grans oportu-
nitats laborals. A la zona de muntanya, 
durant els últims anys, s’han instal·lat 
molts productors que es dediquen al sec-
tor alimentari i han anat sorgint diversos 
projectes de nova creació o iniciatives 
que han donat continuïtat a explotacions 

agrícoles i ramaderes tradicionals, inno-
vant en l’elaboració de productes propis.

Aprendre practicant, un dels pilars 

de l’FP

Els alumnes que cursin aquests estu-
dis aprendran el procés d’elaboració de 
productes alimentaris artesanals, com 
ara els formatges, les conserves vegetals, 
els patés, els iogurts, les girelles... Tam-
bé coneixeran tots els detalls sobre la 
tecnologia alimentària, l’anàlisi dels ali-
ments, la comercialització en la indústria 
alimentària, la nutrició i la seguretat ali-
mentària, la preparació i la conservació 
dels productes de muntanya.

Des del centre es potencia una forma-
ció pràctica, gràcies a les visites tècniques 
que s’efectuen a empreses agroalimentà-
ries del Pirineu, les classes d’elaboració 
de productes alimentaris que es realitzen 
a diversos obradors i les sessions que te-
nen lloc al laboratori del centre. A més 
a més, els alumnes realitzen la Formació 
en Centres de Treball, unes pràctiques 
i estades formatives que permeten a 
l’alumnat conèixer en primera persona el 
món laboral, obtenir una formació adap-
tada a un lloc de treball específic i treba-
llar en instal·lacions i amb tecnologies 
d’un projecte empresarial real. 
Més info: aecapal.daam@gencat.cat 

Sessió pràctica a l’obrador És Pallarès de Tremp (Pallars Jussà) /Escola Agrària Pallars

REDACCIÓ · Talarn
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Els iogurts? De Llívia

Làctics Llívia SL és la marca regis-
trada dels productes que molts 
i moltes de nosaltres coneixem 

com els iogurts de Llívia (abans iogurts 
de la Formatgeria de Llívia). El seu 
propietari és Jaume Ribot i porta tota 
la seva trajectòria professional vinculat 
al projecte; primer com a treballador, 
després com a petit accionista i, fins 

avui, com a administrador i titular de 
l’empresa. La història ve de lluny. Fa 
més de quaranta anys, un grup de per-
sones impulsen La formatgeria de 

Llívia, empresa pensada per a l’ela-
boració de formatges. “Recollíem en 
aquella època uns 10.000 litres i fèiem 
uns 1.000 quilos de formatges diaris, 
de maduracions diferents. El projecte 

original va tenir els seus alts i baixos i 
un dia Granges Brau compra l’empre-
sa. Brau, posteriorment, va tancar, i la 
família va recuperar el nom”, explica.

“Llavors, vam decidir fer iogurts 
i comercialitzar-los amb el nom de la 
Formatgeria. I, ara, més recentment, 
fa uns deu anys, vam acordar separar 
la producció làctia del restaurant que 
porta el nom original de la Formatge-
ria de Llívia. Així que, des de llavors, 
els iogurts porten la marca Làctics Llí-
via”, detalla en Jaume.

La producció actual es basa en io-
gurts naturals i de sabors, matons i 
flams ou i de mató. “Formatges? Ara 
no. El formatge curat necessita espai, 
personal i temps. No es donen les con-
dicions per fer-ho. Has de pensar que 
el iogurt al matí és llet i a la tarda és 
acabat”, explica. Disposa d’una comer-
cialitzadora externa que distribueix el 
producte. Arriba a uns 2.000 clients 
i als mesos de forta demana arriba a 
produir aproximadament uns 15.000 
iogurts diaris. Val a dir que la resta de 
l’any, la producció es veu disminuïda 
en un 75%.

Resum d’un article publicat a la web de  l’Ajuntament de Llívia

LA SEU D’URGELL
Carrer Major, 29 - cansaladeria
T. 973 350 335
Carrer Major, 36 - carnisseria Isern
T. 973 353 829

BELLVER DE CERDANYA
Plaça del Portal, 16
T. 973 510 870

BERGA (Cal Aspachs)
Carrer Sant Antoni, 7
T. 938 210 742

BERGA
Carrer Ronda de Queralt, 10
T. 938 220 366

Podeu llegir l’article sencer a
www.llivia.org
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Francesc Viaplana: “No ens deixarem escapar el nou hospital, 
ara mateix és la nostra màxima prioritat”

Francesc Viaplana i Manresa (La Seu d’Urgell, 1982). 
És enginyer tècnic forestal. Ha treballat tant en l’em-
presa privada aliena com en la pròpia. Ha estat inves-

tit aquest dissabte nou alcalde de la Seu d’Urgell, càrrec que 
ostentarà fins al final de l’actual mandat i que s’emmarca en 
l’acord de govern que van assolir ERC i JxCat després de les 
eleccions municipals del 2019. VIURE ALS PIRINEUS ha 
parlat amb ell per conèixer els seus projectes més prioritaris 
i les seves inquietuds.

Acabeu de ser nomenat alcalde de la Seu d’Urgell. Quin 

balanç feu d’aquests dos anys com a vicealcalde?

Ha estat un mandat totalment anòmal i marcat per la covid. 
De fet el govern municipal es constitueix el mes de juny, 
celebrem el mundial de piragüisme al Parc Olímpic del 
Segre, a l’octubre surten les sentències del procés, que també 
destaroten la normalitat d’altres anys, i al març ja irromp amb 
força la pandèmia. Tenir Jordi Fàbrega i Marian Lamolla al 
govern municipal va ser una sort, perquè com a professionals 
de l’àmbit sanitari van poder marcar unes pautes clares des 
d’un inici. Un alcalde-metge ha permès comunicar amb 
encert  i arribar molt més bé a la ciutadania del que jo hauria 
estat capaç de fer. La gestió de la pandèmia ha estat altament 
complicada i ha hipotecat moltes actuacions que volíem tirar 
endavant. L’any passat vam anul·lar la festa major tres dies 
abans, tampoc hi va haver Fira de Sant Ermengol i altres 
esdeveniments. Tot i això, no hem renunciat en absolut a 
l’acció de govern i s’ha fet molta feina. L’entesa amb els socis 
de govern i amb l’alcalde Fàbrega ha estat molt bona i hem 
funcionat com un equip.

També la festa major amb els aldarulls i les càrregues 

policials ha estat positiva?

De fet, ja va ser un gran mèrit poder celebrar la festa major 
i d’aquí el meu reconeixement a tothom que ho va fer 
possible, en especial al regidor responsable Carlos Guàrdia. 
Hem de tenir en compte que els actes de la festa major no 
s’improvisen i que abans de la primavera normalment ja 

està pràcticament tancada. Enguany no va ser així, quinze 
dies abans encara es tancaven contractes per la dificultat 
de programar, perquè cada dia hi havia canvis en les 
restriccions i només una setmana abans de la festa major 
encara hi havia toc de queda. Vam fer el que vam poder. 
Malgrat tot vam viure uns episodis de violència lamentables 
i sap greu perquè la festa va anar en general molt bé, però el 
protagonisme se’l va emportar la violència. 

Un fenomen que no és exclusiu de la nostra ciutat…

Efectivament,  és un fenomen que passa arreu del país. Crec 
que no hem de criminalitzar el col·lectiu dels joves, perquè 
no es pot posar tothom al mateix sac i a més intervenen 
factors diversos, com ara tenir l’oci nocturn tancat. Aprofito 
per demanar que s’obri, perquè a més a més, l’obertura dels 
espais exteriors que ara s’ha plantejat, aquí no ens soluciona 
res. Estic convençut que la resposta tampoc ha de ser 
policial, així no s’arregla aquest fenomen. He de dir que la 
meva preocupació principal com a alcalde és la convivència 
ciutadana, perquè tenim molts veïns que no poden descansar 
a les nits i ho estan passant molt malament. Em sento una 
mica impotent, perquè veig que com ajuntament no els puc 
donar la resposta per a solucionar aquest problema.

També ha generat conflicte la gestió dels habitatges 

ocupats…

És cert que l’accés a l’habitatge és complicat a la Seu i hi 
estem treballant amb les eines de què disposem, però també 
diria que el problema que tenim ve d’una mala gestió de 
la crisi immobiliària del 2008. D’aquella crisi en va quedar 
moltes bosses d’habitatges en mans dels bancs i dels fons 
que es van retirar del mercat i no es van posar a disposició 
de qui més els necessitava. Si s’hagués fet, s’haurien llogat 
legalment a preus socials i no hauríem arribat al problema 
actual. Cal remarcar que en les ocupacions d’habitatges de la 
nostra ciutat, s’hi barregen molts aspectes i que les famílies 
de l’edifici de la plaça d’Europa, no han utilitzat mai el canal 
dels serveis socials de l’ajuntament, tot i haver-los ofert. Hi 
havia molts tipus d’ocupacions i algunes eren delictives. 

Quina ha estat la primera decisió que heu pres com a 

alcalde?

Demanar a la policia municipal que em fes un llistat de totes 
les trucades que havien rebut durant el cap de setmana per 
molèsties, amb l’objectiu de posar-me en contacte amb les 
persones afectades.

Quina és la principal necessitat que avui té la Seu?

Se’m fa dificil dir-ne una de sola, però si me’n deixeu dir 
tres, aquestes són el nou hospital comarcal, la residència per 
a gent gran i l’accés a l’habitatge.

I el principal actiu?

La principal riquesa, el millor actiu que tenim, és la 
ciutadania, és la nostra gent.

FELIU SIRVENT · La Seu d’Urgell
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FIRA DE SANT ERMENGOL

Què farà el nou alcalde per pal·liar la manca 

d’habitatge social i primer habitatge per a joves que es 

volen emancipar?

Hem obert línies que mai s’havien obert. Des de l’oposició 
sovint se’ns diu que hem de comprar immobles per 
incrementar el parc municipal d’habitatge i posar-lo a 
disposició de les famílies i els col·lectius més necessitats. 
Crec que això és complicat perquè obliga a una gran inversió 
per aconseguir pocs pisos. El que hem fet és impulsar la 
cessió d’ús amb propietaris privats i hem col·laborat amb 
l’Agència de l’Habitatge de Catalunya. També hem obert 
una nova via amb fundacions com Habitat 3, que ens fa la 
inversió i ens posa a disposició l’habitatge i estem estudiant 
altres promocions públiques. No hem d’oblidar que també 
disposem del llegat de Joan Obiols, Juanito del Pensament, 
un cèntric immoble que destinarem a habitatge social.

Quin èxit ha tingut la cessió d’ús per part de propietaris 

privats?

Ha tingut un èxit molt relatiu. Tenim la dificultat que 
en el mercat lliure hi ha molta demanda d’habitatge i als 
propietaris locals els és molt fàcil llogar o vendre els seus 
pisos i no haver de recórrer a l’administració. A final de 
comptes, el que ofereix l’administració en aquesta iniciativa 
és la garantia de cobrament i el retorn en condicions de 
l’habitatge quan finalitzi el contracte de lloguer. 

Per tant, la solució sí que passaria en bona part per 

disposar d’un parc d’habitatge municipal?

Sí, però crec que del que es tracta és d’obtenir el màxim 
nombre d’habitatges en el temps més breu possible. Optar 
per la fórmula tradicional de comprar habitatges, fa que es 
destini molts recursos econòmics i que a canvi s’obtinguin 
molt pocs pisos. Per contra, activant tots els altres canals 
que he dit abans, ens permet optimitzar recursos. Quan 
vam entrar a l’ajuntament es gestionaven tres pisos socials 
i a finals de mandat en gestionarem una cinquantena. La 
política d’habitatge no té uns resultats immediats, és una 
política de pìcar pedra, de feina constant, que es visualitza a 
mitjà termini.

La primera inauguració que fareu com a alcalde 

probablement serà el nou Centre d’Atenció Primària. 

Un equipament modern, cèntric i molt necessari…

Efectivament, és molt necessari perquè per oferir una 
bona assistència a la ciutadania en primer lloc cal que els 
professionals tinguin unes condicions de treball dignes i al 
CAP actual aquestes condicions no hi eren. El nou centre 
serà un equipament magnífic de treball i d’atenció als 
nostres ciutadans.

Podeu llegir l’entrevista sencera a
www.viurealspirineus.cat

Electricitat, parquet, pintura, gas, gasoil, 
alarmes, fusteria d’alumini i PVC, serralleria, 
cristalleria, telecomunicacions, climatització, 
calefacció, fontaneria, persianes, tendals, 
cuines, il·luminació, banys, pladur, aïllaments, 
impermeabilitzacions, canonades...

973 35 38 00 / 650 71 21 85
info@escribamultiserveis.cat
www.escribamultiserveis.cat

Demani’ns pressupost 
sense compromís

OFERTES DE CUINES I BANYS - REFORMES  INTEGRALS  DE CUINES I BANYS 
PREUS MOLT ASSEQUIBLES
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· Preparats amb pollastres,       
  conills, gall dindi, gallines 
  i guatlles

· Galls del Pirineu

· Pollastres ecològics

· Productes del Cadí

C/. Joaquim Viola, 17 · La Seu d’Urgell · Tel.: 609 671 586
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L’Alt Pirineu i Aran és un territori ric en cultura, 
art i tradicions centenàries, una riquesa pa-
trimonial que es fa més visible, gràcies a la 

gent que hi viu i que fa possible el manteniment 
d’aquest llegat.

Les fires han contribuït al manteniment del 
coneixement, els oficis, les tradicions, el patrimo-
ni cultural i arquitectònic dels pobles i de la seva 
gastronomia. També han ajudat a donar a conèixer 
nous oficis artesans instaurats al Pirineu, a la gent 
que hi ha al darrere, i evidentment el factor humà 
que acaba sent l’essència d’aquesta activitat.

Les fires actuals són diverses i en molts casos 
ja no reflecteixen l’essència inicial, però el pas 
dels anys transforma les societats, les seves 
activitats, les relacions comercials i els usos de 
molts productes. Per tant, les fires també s’han 
anat adaptant a aquests canvis, sense deixar de 
ser un espai comercial, de promoció i d’intercanvi.

Des de l’IDAPA es va impulsar l’estudi tèc-
nic Diagnosi de fires i mercats de l’Alt Pirineu 
i Aran, amb la finalitat d’identificar quines fires i 
mercats setmanals es duen a terme i quines han 
desaparegut i seria interessant recuperar. Una ve-
gada identificades, el treball descriu el seu funcio-
nament i els agents principals que hi prenen part, i 
s’hi identifiquen les problemàtiques que dificulten 
que el sector artesà del mateix territori hi assistei-
xi, tenint presents les dues realitats diferenciades 
de l’artesania alimentària i la d’arts i oficis.

L’objectiu del treball és promocionar i dina-

mitzar les fires i mercats amb el propòsit de fo-
mentar el desenvolupament econòmic local, en 
un territori on el sector 
agrari i les activitats as-
sociades, com són la 
producció agroalimen-
tària artesana i de qua-
litat, encara mantenen 
un pes destacat en el 
conjunt de l’economia. 
Cal tenir en compte el 
context de creixent in-
terès i valorització de 
les tradicions populars, 
així com el patrimoni 
cultural i els productes 
locals.

El treball de l’IDAPA identifica 63 fires dins 
de l’àmbit de l’Alt Pirineu i Aran, 26 mercats i 
26 fires desaparegudes. Caldria recuperar algunes 
de les fires desaparegudes, ja que generaven un 
valor afegit important i suposaven una gran opor-
tunitat per al territori.

És temps de fires 
al Pirineu
L’Institut per al desenvolupament i la Promoció de 
l’Alt Pirineu i Aran (IDAPA) va impulsar un estudi 
sobre les fires i els mercats de l’Alt Pirineu i Aran

En molts pobles 
pirinencs, 
les fires són 
el principal 
aparador per 
promocionar els 
productes locals



32

PRÀCTICA FILOSÒFICA
Xavier Carbonell
assessor filosòfic
www.practicafilosofica.com

Tristesa profunda, crisi de parella, presa de decisions, pèrdua d’éssers estimats, 
aprendre a conviure amb una malaltia, timidesa, millorar les relacions socials, 

inestabilitat i tensions laborals.

c. Llorenç Tomàs i Costa, 54. La Seu d’Urgell. (+34) 611 158 81. info@practicafilosofica.com

Ciència

Xavier Carbonell: “Hi ha la tendència a fer de tot una malaltia, i 
més amb les qüestions relacionades amb la psicologia”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
M. PASCUAL · La Seu d’Urgell

Xavier Carbonell ha treballat durant més de 25 
anys en el món de la docència en escoles i centres 
universitaris de Barcelona. Sempre ha tingut clar 

que el que li agrada és ajudar a la gent. I també ha tingut 
claríssim que volia viure al Pirineu, al lloc on de petit 
passava els estius. I així va ser que, en plena pandèmia, 
es va traslladar a viure a la Cerdanya i va decidir obrir 
un despatx d’assessorament filosòfic a la Seu d’Urgell. Un 
cop instal·lat, i amb la pandèmia que sembla que va de 
baixa, hem anat a parlar amb ell.

Practiqueu la pràctica filosòfica… Què és?

És un corrent filosòfic que els anys 80 es va iniciar a Ale-
manya i que té seguidors arreu del món. L’assessorament 
en aquesta pràctica consisteix a ajudar a resoldre proble-
mes a la gent d’una manera molt particular.

I com és aquesta tècnica per ajudar a resoldre 

problemes a la gent?

Avui hi ha la tendència a fer de tot una malaltia, i més 
amb les qüestions relacionades amb la psicologia. I no. 
La majoria de vegades el que ens passa no són malalties. 
Són problemes. I com la majoria de problemes és difícil 
afrontar-los i encara és més difícil trobar la solució.

Bona reflexió.

Doncs la meva feina consisteix a ajudar a detectar i 
trobar el problema que ens afecta i, per tant, la solució. 
Al final, però, segons la pràctica filosòfica és el client el 
que ha de prendre la decisió. Jo no li dic el que ha de fer. 
Jo l’ajudo a prendre una decisió, i quan la pren l’ajudo a 
tirar-la endavant. Però la decisió l’ha de prendre qui té el 
problema.

Tracteu casos de crisis de parella, pèrdua d’éssers 

estimats, inestabilitat, tensions laborals, tristesa 

profunda, etc… Ens podeu posar un exemple de com 

tractar algun d’aquests casos.

Per exemple un jove (cada cop tinc més consultes de 
gent jove) em va venir a veure perquè tenia problemes 
de timidesa que l’afectaven en la seva vida social i en 
les relacions amb els altres. Vam fer un exercici. Li vaig 
dir que discretament, quan estigués a la parada del tren, 
anotés totes les persones que veia que el miraven (ell es 
pensava que tothom l’observava i se sentia intimidat) 
i se’n va adonar que realment ningú el mirava. Vam 
treballar perquè se m’adonés que les relacions socials són 
el més normal del món, que no és res extraordinari, que 
tots ens relacionem i que tot és normal.  De vegades les 
coses no són tan difícils com ens pensem.
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Joves del Pirineu
Gorka López Gutiérrez és de la Seu d’Urgell, té 16 anys, 
estudia un grau mitjà d’electromecànica i la seva gran 
passió és el motociclisme.

Gorka López: “Necessito un 
patrocinador que em permeti 
competir i ser dels primers”

Quan va néixer la teva passió per 

les motos i la benzina? 

A casa, la vaig mamar a casa de petit. 
El meu avi, que ja es movia amb una 
Derbi 50 cc per Barcelona, va conta-
giar als seus fills la passió pels motors 
i la benzina. Sempre he vist motos a 
casa, el meu tiet arreglant-les i el meu 
pare pilotant-les. Un dia el meu ger-
mà petit en va demanar una als pares 
i, per no ser menys, també me la van 
comprar a mi. Així vam començar a 
provar tots dos alhora.

Un regal molt esplèndid…

Sí, i tant. Els pares  me la van com-
prar perquè jo m’apliqués en els estu-
dis, com una motivació per estudiar. 
Si no hi ha estudis, no hi ha moto, em 
van dir. Els estudis anaven molt bé i 
jo no parava de fer hores i més hores 
al damunt de la meva RAV 250.. Ara 
he començat un grau mitjà d’electro-
mecànica a La Salle de la Seu.

En què consisteixen els teus en-

trenaments?

Consisteixen, principalment, a fer 
molt exercici físic i ser molt constant. 
Quan corres amb altra gent bona i 
a gran velocitat, necessites tenir un 
físic força musculat, especialment a 
l’hora de frenar, perquè la moto pesa 
molt i els braços i el cardio han de po-
der respondre. Sempre m’he preparat 
físicament al Centre Esportiu Esquitx 
de la Seu d’Urgell, on tinc dos en-
trenadors molt bons, tant en l’àmbit 
cardiovascular com musculació. Estic 
molt agraït a l’Esquitx perquè m’han 

donat suport sempre i no m’han dei-
xat mai sol.

El físic és important, però no ho 

és tot…

En l’àmbit mental i tècnic, el meu 
pare és qui em prepara. La tècnica la 
faig a la pista de davant del parc de 
Bombers de la Seu, gràcies a l’alcalde 
Fàbrega que em va cedir aquell espai 
i a qui estic molt agraït. Allà no agafo 
velocitat, però si molta tècnica sense 
córrer riscos de lesió. Per treballar la 
velocitat he d’anar a circuits de fora, 
a Alcarràs, a Juneda o a Menàrguens.

I va arribar el primer títol…

El primer títol que vaig guanyar en 
RAV 250, en la categoria en què em 
vaig iniciar, va ser el 2017. Encara 
guardo aquella moto, la trobo preci-
osa, sembla petita, però és una bala 
(riu). No me la penso vendre mai. En 
circuit gran, em vaig iniciar el 2019, 
va ser al Campionat d’Espanya en ca-
tegoria MOTO 5.

Tot això deu costar molts diners. 

És un esport car el motociclisme?

El primer any els meus pares m’ho 
van pagar tot, amb molt esforç. Però 
quan vaig pujar de nivell, les despeses 
es van multiplicar: les rodes, la prime-
ra caiguda, les peces… Pots participar, 
però quan es tracta de voler quedar 
primer els costos econòmics es dispa-
ren. No se sap quantes rodes gastaràs, 
quantes vegades cauràs, no saps si la 
moto quedarà trinxada... Ara necessi-
to un o diversos patrocinadors.

U n 

p a -

t r o c i -

nador que 

et permeti no-

més pensar a guanyar…

Exacte. Necessito un patrocinador 
que em permeti competir i ser dels 
primers i ara mateix no el tinc. Em 
diuen que el fet de ser un esport indi-
vidual i no pas col·lectiu ho dificulta, 
però el cert és que el motociclisme 
de velocitat també és una competi-
ció d’equip. Crec que aconseguir un 
patrocinador seria molt interessant 
per a ells, perquè té molt retorn pu-
blicitari, i també seria positiu per a 
mi. M’agradaria poder portar molt 
lluny el nom de la Seu, com Marc 

Màrquez porta el de Cervera per tot 
el món.

Quin és el teu objectiu més imme-

diat?

Estic il·lusionat perquè tinc la possibi-
litat d’entrar a l’equip de KTM i això 
suposaria un salt molt important. Ells 
es farien càrrec dels mecànics, equi-
pacions, inscripcions, etc. i jo només 
m’hauria de costejar la motocicleta. 
Si entro a KTM i aconsegueixo pa-
trocinadors, podré fer un bon paper, 
aquest és ara el meu objectiu. La moto 
i la velocitat és la meva vida.
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Valoració del volum 6
Aquest ha estat el volum que he viscut amb més 
emotivitat, amb més sentiment, si es vol. La meva 
debilitat pel Pallars Sobirà va esclatar a mitjan mes de 
juliol de l’any 1985. En aquelles dates, vaig començar 
el meu primer recull, en concret a Casa Eugènia, una 
entranyable taverna d’Alós d’Isil. Aquells dies van deixar-
me gravats a la memòria moments inoblidables. Per això, 
el Pallars Sobirà ha estat sempre un espai llaminer per 
anar-lo a visitar, per anar-hi a recollir informació i per 
viure’l! A més i malgrat que els tentacles –els benvinguts i 
els intrusos- de la societat actual han arribat al darrer racó 
de la terra, els pallaresos del nord han mantingut uns trets, 
diguem-ne d’autenticitat, que en altres indrets d’El País no 
s’han mantingut de la mateixa manera.  

JOAN OBIOLS
VIATGE UNIVERSAL 
PEL PIRINEU
Si la muntanya fos el món

El Pallars Sobirà
Aigües braves i sort, entre la Pica d’Estats i 
la sal de l’Exposició Universal
Volum 6/Desembre de 2018
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Bona Fira de Sant Ermengol
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www.viurealspirineus.cat

viurealspirineus

viurealspirineus_

@AmicsPirineu
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www.viurealspirineus.cat
viurealspirineus@gmail.com

Tel: 699241871

L’empresa no es fa responsable de les 
opinions els col·laboradors de la revista.
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-Tapes variades, entrepans freds i calents, brasa, 
arrossos, hamburgueses, esmorzars, especialitat 
bacallà i pop. Sarsuela i mariscada per encàrrec 
-Sala chillout amb música ambiental per desconectar.  

  Menú diari: 12,50 euros    

  Diumenges i festius: 13,50 euros

Plaça del Codina, 4. 
Telf. 973 044 338 · La Seu d’Urgell
Local ampli i molt acollidor 

Bar Restaurant
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PERRUQUERA ESTÈTICA
SOLÀRIUM
HOME · DONA

Tel. 973 35 17 34
Àngels: 686 62 42 66
Tonet: 649 06 37 98

heuraseu@yahoo.es

Avinguda Valira, 37
La Seu d’Urgell
www.heuraonline.com
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catering - events - lloguer de materia l -
Menús diaris i de cap de setmana 

Tel: 637 710 232

esporaevents2@gmail.com
serveisgastronomics@hotmail.es

www.edicionssaloria.com

Llibres del Pirineu

Tel. 621 237 435
solcar.fabio@gmail.com 

C. St. Joan Baptista de la Salle, 22 baixos
La Seu d’Urgell (Lleida)

Netegem el teu cotxe al complet
CITA PRÈVIA de 9 a 18 h de dilluns a divendres
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Situats a Llívia, agafarem la pista en direcció a Cereja. 
Quan s’acaben les cases hi ha una bifurcació que cal 
seguir per la dreta. La pista de terra  voreja uns camps 

de cereals i el Tossal del Castell ens queda a la dreta amb 
un bosc de pi roig. Aviat deixarem un trencall senyalitzat 
que ens duria a Estavar en pocs minuts. Una placa ens in-
dica que forma part del Camí de Sant Jaume

La pista s’endinsa per la riera de Targassona flanque-
jada per un bosc de ribera format per freixes, gatsaules, 
gatells, robínies i algun arç blanc i bedolls. Anirem pujant 
fins que un rètol ens indicarà, a la dreta, per anar a la Font 
del Sofre, situada a peu del rierol. El cabal és mínim però 
el lloc és agradable, amb alguna taula de pícnic i voltat 
d’arbres. El torrent, en aquest punt, fa de frontera amb 
França.

La pista s’aplana a trossos i deixarem una valleta lateral 
que ens allunyarà de la frontera. Trobarem un altre pal 
indicador que ens senyalarà el corriol costerut a l’esquer-
ra que ens durà seguidament a la Font del Ferro, també 
amb molt poc cabdal, i voltat de terra groguenca i gust 
al paladar, que denota que ha passat per vetes ferrítiques. 
Un plafó ens explica la presència d’un pont anomenat del 
Carrassal. Tot caminant veurem petites canalitzacions 
que havien servit per regar els prats de dall dels voltants i 
s’albira una barraca de pastor per sobre nostre. El camí se-
gueix pujant entre  verns i algún trèmol. El pi roig apareix 
en forma de bosquet. La pista es torna encimentada, passa 
el rierol i remunta la pendent amb una llaçada i, posteri-
orment, el torna a passar, formant el torrent un bonic salt 
d’aigua.

Deixem els pins i la pista, ja novament de terra, re-
munta fins a arribar a uns plans anomenats El Tudó. El 
paisatge canvia completament. S’obren camps de cereals 
i al fons un edifici modern per guardar les vaques. Hem 
d’anar cap allà. La vista és formidable amb la Serralada del 
Cadí davant nostre, i pobles com Dorres i el Monestir de 
Bell-lloc a la nostra dreta. Fins ara, uns senyals grocs ens 
han indicat el camí que si el seguíssim ens portaria a Tar-
gasona, però  deixarem girant a l’esquerra bruscament en 
direcció al tancat de les vaques. Trobarem alguns freixes, 
gatells, aranyoners i gavarreres.

A partir d’aquí començarà la baixada per una pista no-
vament encimentada. Veurem seguidament Cereja i en 
pocs minuts hi serem. Cal deixar la carretera vers Llívia 
i agafar una drecera ampla que surt del poble. En aquest 
darrer tram trobarem cirerers, noguers, avellaners  àlbers 
i oms de fulla petita. Tenim Llívia al davant. La pista de 
terra va a parar a la carretera que ens durà al punt de par-
tida, tot passant pel cementiri.

Recorregut: La major part ombrejada excepte els plans 
que hi ha a la part més alta del camí.
Trajecte: Ruta circular d’uns 5 Km amb un desnivell en 
pujada de 200m.
Dificultat: Baixa per pistes amples i desnivells suaus. 
Mapa de Llivia: Oficina de Turisme.

Ruta Llívia-Cereja per les Fonts del Sofre i del Ferro (Baixa Cerdanya)
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
ENRIC ORÚS · Llívia

Rutes botàniques i culturals per la Cerdanya i el Capcir

Llívia és l’únic municipi cerdà situat dins de França 
i que aplega els nuclis de Cereja i Gorguja. En total 
té uns 1.430 habitants i fa 50 anys en tenia 850. 
Està situat a 1220m d’alçada i les segones residèn-
cies han fet crèixer notablement la població.
La seva història es remunta als romans que van 
fundar al segle I a.C. un assentament anomenat Iu-
lia Lybica, que es trobava en el lloc on hi ha actual-
ment l’esglèsia. Posteriorment, vers el el sVII es va 
fundar el primer Castell en el Turó que domina la 
vila. En el segle XII es construiex un nou Castell que 
sustitueix l’anterior i del qual encara avui en dia en 
queden restes.
Pel Tractat dels Pirineus (1659),  França es va que-
dar part de la Cerdanya i el Capcir. Llívia va ser ex-
closa ja que el document parlava dels pobles anne-
xats però com que en aquell temps Llívia ja era una 
vila, es va poder quedar a la banda catalana. 

Algunes de les 
rutes publicades 
en aquesta 
secció, surten 
al llibre ARBRES 
DE LA CERDANYA 
I EL CAPCIR, 
d'Enric Orús
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- Assegurances
- Canvis de nom
- Sinistres
- Fotocòpies
- Impostos 
  (Renda, IVA, IRPF...)
- Enviament diners

690 277 731 - 973 463 146
ampbcastro@gmail.com

Av. Alt Urgell 22 Baixos, Oliana

Financem 
vehicles de 
km0, nous i 

de segona mà 
Preus competitius

C/ Comtat d’Urgell, 1   Tel. 973099760, Lleida
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Ja et pots descarregar 
gratuïtament l’App 
de VIURE ALS PIRINEUS 
al teu telèfon! 

DISPONIBLE A APP STORE

DISPONIBLE A GOOGLE PAY

Anuncia’t a Viure als Pirineus

Mòbil.  699 24 18 71
Telf. 973 98 91 62
www.viurealspirineus.cat

www.edicionssaloria.com

SUBMINISTRE I COL·LOCACIÓ DE PEDRA 
VENDA DE MARBRES, GRANITS I SILESTONE

info@segalia.com - Tel. 972 89 05 26
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Sortida Andorra: 6:30h
Sortida la Seu d’Urgell: 7h (i de tot l’Alt Urgell)

Sortida Barcelona: 15h

TAXI SERVEI DIARI
A BARCELONA

DAVID
www.taxialturgell.com

Mòbil: 620 69 26 43
Telèfon Seu: 973 35 10 76

Servei “porta a porta” 

TAXI
DIARI A BARCELONA

Tel. 657 913 368
973 30 25 64

Sortida: 
7 del matí, de dilluns a dissabte

Tornada: a les 15 h

Marisa Reyero

La Seu d’Urgell

TAXI DIARI LLEIDA

659 965 135
Sortida de la Seu: 7H

Tornada de Lleida: 14H

www.taxialiart.com

Pagament:
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